
شهروند|  شــمارش معکوس برای اعلام موضع 
رسمی دونالد ترامپ، رئیس جمهوری ایالات متحده 
آمریکا در مورد ماندن در برجام یا خروج از آن البته تا 
پیش از ساعت 22:30شب گذشته به وقت تهران آغاز 
شده است. فارغ از این که کاخ سفید در برجام مانده 
یا خارج شده، دولتمردان در داخل اعلام کرده اند که 
برای هر تصمیمی از سوی آمریکا سناریو دارند و طبق 
مواضعی که کاخ ســفید اعمال خواهد کرد، برنامه 

دارند. 
سخنان دیروز رئیس جمهوری در بیست وسومین 

نمایشگاه بین المللی نفت، گاز و پتروشیمی، اظهارات 
معــاون اول رئیس جمهوری در دوســالانه اقتصاد 
کشاورزی کشــور و صحبت های سخنگوی دولت 
در جلسه ستاد راهبری و مدیریت اقتصاد مقاومتی 
استان اصفهان، هر ســه با نظراتی مشترک بر ارایه 
راهبرد و برنامه و به گونه ای اعلام آمادگی برای شرایط 

بعد از خروج آمریکا از برجام همراه بود. 
حســن روحانی اعلام کرده با توجه به شرایط 
پیش آمده که »تحریم شــویم یا نه باید روی پای 
خودمان بایســتیم«، اســحاق جهانگیری گفته 

که برای هــر اقدام از »ســوی آمریکایی ها برنامه 
مشــخص داریم« و محمدباقر نوبخت هم مانند 
ســخن گفته و اعلام کرده که این طرح »شــعار 
نیســت بلکه برای آن برنامه ای دقیق تنظیم شده 

است.«
در ماه هــای اخیر که دولت بــا انتقادهای زیادی 
به دلیل تلاطمات ناشی از ســیر صعودی نرخ ارز و 
افت وخیزهای ناشی از آن، تورم، فیلترینگ تلگرام، 
اعتراض ســپرده گذاران، وضع شــهرهای مرزی و 
کولبران، بحث محیط زیست و... مواجه شده، آنگونه 

که کارشناسان و تحلیلگران مطرح کرده اند، به نظر 
می رسد که شرایط دولت سخت تر از گذشته خواهد 
شــد. اگرچه دولتمردان اعلام کرده انــد که خود را 
برای شــرایط بعد از خروج از برجام آماده کرده اند، 
اما برگشــت تحریم ها و پایین آمدن فروش حاصل 
از عایدات نفتی می تواند وضع اقتصادی کشــور را با 
وضع دشواری روبه رو کند. با این تفاسیر، باید دید که 
روحانی و دیگر دولتمردان که مدتی اســت بر اعلام 
آمادگی جهت خروج احتمالی آمریکا از برجام تأکید 

دارند، چه سیاست هایی را اتخاذ خواهند کرد. 

میز خبر

اعلام موضع دولتمردان  درباره احتمال خروج کاخ سفید از برجام

آماده هستیم 

 افشاگری عارف 
درباره انتخاب هیأت رئیسه مجلس

 شخصا مسئولیت
 کوتاهی ها را می پذیرم

ایلنا| رئیس فراکســیون امید با بیان این که 
فراموش نکنیم که مجلس دهم در چه شرایطی 
شــکل گرفت و چه کسانی با لیســت امید وارد 
مجلس شــدند، گفت: در جریان نخستین دور 
انتخابات هیأت رئیســه مجلس دهم کسانی که 
مقابل ما ایســتادند، از اصولگرایان نبودند بلکه 

برخی اعضای کابینه در مقابل ما عمل کردند.
محمدرضا عارف در نشســتی با اعضای ادوار 
انجمن اسلامی دانشجویان دانشگاه تهران با اظهار 
خشنودی از این دیدار به جایگاه انجمن اسلامی 
دانشجویان دانشگاه تهران اشــاره کرد و با بیان 
این که دغدغه اصلی این تشکل باسابقه دانشجویی 
خدمت به انقلاب و حفظ ارزش هاست، بر ضرورت 
درک شرایط زمانی در طرح مطالبات تأکید کرد 
و گفت: باید از فردگرایی بشــدت پرهیز کنیم و 
اصالت را به گفتمان جمعی و گروهی دهیم، چراکه 
در فعالیت های گروهی، اگر فرد محور قرار بگیرد، 
ممکن است آســیب هایی متوجه فعالیت های 

جمعی شود.
او گفت: اعضای فراکســیون امیــد نجیبانه و 
صبورانــه انتقادها را به جان می خرند و شــخصا 
هم مســئولیت برخی کوتاهی هــا را می پذیرم، 
نمی خواهم بگویــم عملکرد فراکســیون امید 
بی نقص است اما بســیاری از فعالیت های ما در 
فراکسیون امید بعضا تحت الشعاع برخی مسائل 
حاشــیه ای قرار می گیرد. در جریــان انتخابات 
شــوراها اگر اکثریت اعضای هیــأت نظارت بر 
انتخابات شوراها از فراکســیون امید نبودند، آیا 
اصلاح طلبان می توانستند در کلانشهرها لیست 
کاملا اصلاح طلبانه ارایه دهند و به پیروزی قاطعی 
دست پیدا کنند؟ اگر اعضای فراکسیون امید در 
کمیســیون ماده ۱0 احزاب حضور نداشتند، آیا 
امکان صدور مجوز فعالیت چنــد حزب مطرح 
اصلاح طلــب فراهم بــود؟ آیا حضــور نماینده 
فراکسیون امید در هیأت نظارت بر مطبوعات مانع 

از تهدید مطبوعات نشد؟
او گفت: شخصا مسئولیت کمیته رفع حصر را 
برعهده گرفتم ولی برای آن که این کمیته بتواند 
به نتیجه قابل  قبولی دســت پیدا کند، قرار شد 
فعالیت های این کمیته در فضای غیررســانه ای 
انجام شــود ولی متاســفانه بــا اظهارنظرهای 
صورت گرفته عملا نتایجی که در یک بازه زمانی 
از عملکرد این کمیته متصور بودیم، کمتر حاصل 
شد؛ هرچند همچنان امیدواریم گشایش جدی 
در وضع محصوران که از دلسوزان انقلاب و کشور 

هستند، صورت بگیرد.

علی مطهری: 

توان موشکی ایران قابل مذاکره 
نیست

ایسنا|  نایب رئیس  مجلس با بیان این که باید 
مذاکره درباره مسائل منطقه را بپذیریم،  گفت: به 
نظرم در ادامه برجام باید به اروپایی ها مهلت دهیم 
تا ضمانت قوی به ما بدهند که واقعا مقابل آمریکا 
می ایســتند، در غیراین صورت بهتر اســت ما از 

برجام خارج شویم.
علی مطهری در حاشیه جلســه علنی دیروز 
مجلس در جمع خبرنــگاران درباره آینده برجام 
بدون آمریکا و تأکید اروپایی ها بر ادامه آن، گفت: 
اگر اروپایی ها ضمانت مستحکمی به ایران بدهند 
که در مقابل فشارهای آمریکا ایستادگی می کنند 
و به برجام ادامه می دهند، بهتر است ما در برجام 
بمانیم.  نایب رئیس مجلس در پاسخ به این پرسش 
که آیا توان موشکی قابل مذاکره است؟ گفت: به 
هیچ وجه توان موشکی قابل مذاکره نیست، البته 
به نظرم اشکالی ندارد که در مسائل منطقه مذاکره 
کنیم، همان طور که اکنون مذاکره درباره یمن در 
جریان اســت و تاکنون درباره سوریه هم مذاکره 
کردیم. این مسأله مهمی نیست، چون ما در منطقه 

دست برتر را داریم.

عزت الله یوسفیان ملا: 

پولشویان دستشان به همه جا بند است
اعتمادآنلاین| در جلسه علنی دیروز مجلس 
شورای اسلامی، نمایندگان با کلیات لایحه اصلاح 
قانون مبارزه با پولشویی موافقت کردند. بعد از این 
موافقت، نمایندگان مجلس بود که حسن نوروزی 
سخنگوی کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس با 
انتقاد از به نتیجه نرسیدن دادگاه های محکومان 
پولشــویی گفت که از ابتدای انقــلاب تاکنون 
صدها مورد پولشــویی در کشــور رخ داده است 
اما هیچ کدام از آنها محکوم نشده و همگی تبرئه 

شده اند.
 در همین راستا عزت الله یوسفیان ملا نماینده 
آمل و عضو ناظر مجلس در ستاد مبارزه با مفاسد 
اقتصادی گفت: بســیاری از جرم ها هستند که 
وصف کیفری شده اما مجازات ندارد. این موضوع 
به نحوه  عملکرد دســتگاه هایی بستگی دارد که 
باید به دنبال مجرم بروند و آنها را بگیرند. به واقع در 

کشور ما مشکل پولشویی وجود ندارد؟
 او گفت: مشخص است که دستگاه های مرتبط 
کار نمی کنند و به دنبال پولشویان نمی روند تا آنها 
را دستگیر کنند. متاســفانه در این بخش چون 
افرادی که پولشویی می کنند، دستشان به همه 
جا بند اســت و در همه جا نیرو و نفر دارند، کمتر 
گیر می افتند.   این نماینده مجلس معتقد است 
که معمولا متخلفان خاکی و کوچه و بازاری زودتر 

تحت تعقیب قرار می گیرند.

دادستان کل کشور: 

چنین نبوده که رهبری دستور مسدود 
کردن  تلگرام را داده باشد

ایلنا|  دادستان کل کشــور درباره فیلترینگ 
تلگرام گفــت: برخی ها در این مورد مســائلی را 
مطرح کردند که قابل  قبول نیســت ولی شرایط 
کشور اقتضا می   کند یا سکوت کنیم یا با تدبیر عبور 
کنیم تا در موقع مناسب پاسخ مطالب غیرصحیح 
داده شود. محمدجعفر منتظری در جمع اساتید 
و نخبگان بسیجی حوزه علمیه قم درباره مطالبی 
درخصوص این که مقــام معظم رهبری موضوع 
فیلتر تلگــرام را مطرح کرده   اند، گفــت: اخیرا از 
سوی رئیس جمهوری محترم مطلبی در صفحه 
اینستاگرام منتشر شده و ذیل آن به این نکته اشاره 
شده بود که گویا ضمیر و مخاطب آن به رهبری 
معظم انقلاب برمی   گشت، اما واقعا چنین نبوده که 
مقام معظم رهبری دستور مسدودکردن را داده 
باشند. این مقام عالی قضائی اضافه کرد: دوماه قبل 
در جریان بازدید از دادسرای رسیدگی به جرایم 
رایانه ای در تهران به من اعلام شــد که ۱2 هزار 
پرونده در این دادسرا درجریان رسیدگی است که 
50 درصد آن مستقیما مربوط به جرایم در بستر 
اینترنت و رایانه است و 70 درصد این پرونده ها هم 
به نتیجه نرسیده   اند، چراکه نمی     توانیم افرادی را 
که از آنها شکایت شده پیدا کنیم و دسترسی به 

تلفن و آدرس آنان امکان ندارد.
 منتظــری ادامــه داد: در چند مــورد از وزیر 
محترم ارتباطات خواســتم که اطلاعات مربوط 
به متهمین را از مدیر تلگــرام بخواهید، اما این 
فرد همکاری نکرده بود و حاضر نشــده بود هیچ 
اطلاعاتی به وی بدهد. او با بیان این که قوه قضائیه 
وقتی می   بیند تلگرام اینگونه بستر جرم و جنایت 
شده و هیچ راهی جز مسدودکردن آن نیست، آیا 
باید آن را رها کند یا این که باید در اجرای وظایف 
و مســئولیت   های قانونی قوه قضائیه اقدام لازم 
صورت داد، تصریح کرد: برخی هــا در این مورد 
مسائلی را مطرح کردند که قابل قبول نیست ولی 
شرایط کشور اقتضا می   کند یا سکوت کنیم یا با 
تدبیر عبور کنیم تا در موقع مناسب پاسخ مطالب 
غیرصحیح داده شود. دادستان کل کشور یادآور 
شد: اما امروز مســئولیت این اقدام را قوه قضائیه 
پذیرفته و انتساب آن به رهبری معظم انقلاب به 

هیچ وجه صحیح نیست.

فرمانده نیروی زمینی ارتش به مردم: 

 خطری ما را تهدید نمی کند
 در امنیت کامل هستید

ایســنا|  فرمانده نیروی زمینی ارتش گفت: 
ما درحال آماده شــدن برای این امر هستیم که 
در مرزهای شرقی نقش بیشتری داشته باشیم .
امیر کیومرث حیدری در حاشــیه بازدید از تیپ 
377 شــهید پرویز حبرانی در جمع خبرنگاران 
اظهار کرد: خوشبختانه یگان های ما در بهترین 
آمادگی قرار داشته و امنیت مرزها نیز در بالاترین 
سطح برقرار است. ما درحال آماده شدن برای این 
امر هستیم که در مرزهای شرقی نقش بیشتری 

داشته باشیم.
وی ادامــه داد: حضور در مرزهــا نه به جهت 
تهدیدات، بلکه به جهــت افزایش آرامش ملت و 
رصد فعالیت های مرزی است. الحمدلله خطری 
جمهوری اسلامی ایران را تهدید نمی کند و مردم 

بزرگوار در آرامش و امنیت کامل هستند.
حیدری درخصوص انتقال و جا به جایی نهایی 
پادگان لشکر 77 گفت: از ناحیه ارتش مشکلی در 
این کار نیست و نیروی زمینی براساس تعهدات 
خود و بیش از آن اقدام کرده اســت. مســئولان 
استان دراین خصوص اشاره به مواردی دارند که 
بایستی خود قبلا انجام می دادند، منتها مسئولان 
تغییر می کنند و ذائقه های جدیدی وجود دارد و 
نظرات مختلفی دارند. مــن آمادگی دارم همین 

امروز با ورود به موضوع آن را حل کنیم.

علی لاریجانی: 

 صدای رسای ملت های مظلوم پاسخ 
فشار ترامپ علیه مردم منطقه است

خانه ملت|  رئیس مجلس شــورای اسلامی 
گفــت: ترامپ باید بداند که فشــار سیاســی و 
نظامی علیه مردم منطقه پاسخش صدای رسای 

ملت های مظلوم است.
علی لاریجانی در آغاز جلســه علنــی دیروز 
مجلس گفت: با همه تخریب ها و پول های کثیفی 
که آمریکا و صهیونیســت ها و دنباله روهای آنها 
در لبنــان خرج کردند، مردم رشــید لبنان پای 
صندوق های  رأی حرف اصلی خــود را که نه به 
آمریکا و نه به صهیونیسم بود، بیان کردند. ترامپ 
باید بداند که فشــار سیاسی و نظامی علیه مردم 
منطقه پاسخش صدای رسای ملت های مظلوم 
است. او ادامه داد: امروز دو جریان مهم در منطقه 
دیده می شــود. یکی جریان ارتجاعی متکی بر 
دیکتاتورها و وابســته به آمریکاســت و دیگری 
جریان دموکرات هایی که ندای آن را در انتخابات 
لبنان و انتخابات شــوراهای مصر و ان شاءالله در 

عراق خواهید شنید.
لاریجانی گفت: آقای ترامپ نتیجه رذالت های 
امنیتی آمریــکا و صهیونیســت ها در کمک به 
تروریسم در سال های گذشــته را در  آرای ملت 
رشــید لبنان مشــاهده کنیــد و تردید نکنید 
بی تعهدی در مسأله هسته ای نیز نتیجه مشابهی 
خواهد داشت. ملت بزرگ ایران با رهبری آیت الله 
خامنه ای و راه و روش انقلاب اسلامی که در سیره 
امام تجلی داشت، با استقامت مســأله را دنبال 

خواهد کرد.

 | ایمیل گروه سیاسی: www.shahrvand-newspaper.ir  |  siasi@shahrvand-newspaper.irچهارشنبه 19 اردیبهشت 1397 | سال ششم | شماره 21400
سیاست

پارلمان

شروعصفحهآرایی
مدیرمسئولسردبیرمعاونسردبیردبیرسرویسصفحهآرا:حمیدبختیاری18/30

اتمامصفحهآرایی
19/00

شروعصفحهآرایی:؟؟/؟؟
اتمامصفحهآرایی:؟؟/؟؟

رئیس جمهوری: باید روی پای خودمان بایستیم

 سخنگوی دولت: برای هر اتفاقی آماده هستیم

 رئیس جمهوری در آســتانه خروج احتمالی آمریکا و اعمال 
تحریم های جدید گفت: فکر می کنم وزارت نفت مصمم است 
در این کار از توان داخلی اســتفاده کنــد؛ این که می گویند 
تحریم نعمت می شــود، ما باید کاری کنیم رابطه صمیمانه 
خودمان نعمت باشد؛ نه این که چون تحریم بشویم، مجبوریم 
در داخل کاری کنیم. تحریم شویم یا نه، باید روی پای خودمان 
بایستیم. این ضرورت اســت. کاری که شما انجام می دهید، 
کمــک اقتصــادی صرف نیســت. حســن روحانــی در 
بیست وسومین نمایشگاه بین المللی نفت، گاز و پتروشیمی با 
بیان این که باید با هم دقیق صحبت کنیم و راست بگوییم و درست حرف بزنیم، گفت: در تکنولوژی 
و ساخت، یک دستگاه اجرایی می خواهد متکی شود به چیزی که ممکن است کل سرمایه  با آن 
تکنولوژی بازی شود. خیلی مهم است که دقیق بگوییم این چگونه است. رئیس جمهوری با بیان 
این که در موارد حساس موضوع خیلی مهم است، چون جان عده ای این جا در میان بود، گفت: در 
مسأله صنعت نفت، هم جان، هم سرمایه عظیم ملی در میان است. دقت مهم است. ما در فناوری 
داخلی نباید بی اعتماد باشیم یا ریسک نکنیم؛ ما چاره ای نداریم، باید ریسک کنیم، ولی جایی که 
سرمایه کوچک است، ریسک قابل قبول است. جاهای دیگر بیشتر باید اعتماد کرد. روحانی گفت: 
من فکر می کنم وزارت نفت مصمم است در این کار از توان داخلی استفاده کند؛ این که می گویند 
تحریم نعمت می شــود، ما باید کاری کنیم رابطه صمیمانه خودمان نعمت باشد؛ نه این که چون 
تحریم بشویم، مجبوریم در داخل کاری کنیم. تحریم شویم یا نه، باید روی پای خودمان بایستیم. 
این ضرورت است. کاری که شما انجام می دهید، کمک اقتصادی صرف نیست. رئیس جمهوری 
خاطرنشان کرد: کار مهم و ارزشمند مانند ساخت لوله بدون درز باکیفیت است که به سمت آن 
می رویم یا سکوهای دریایی یا فازهایی که در پارس جنوبی با اتکا به تکنولوژی خودمان می سازیم یا 
کمپرسور ها. همه اینها بسیار بااهمیت است و تحول خوبی را در کشور ایجاد می کند. وی ادامه داد: 
منظور ما از تعامل با دنیا و همســایگان کاری اســت که امروز داریم با جمهوری آذربایجان انجام 
می دهیم. در میدان نفتی ما همکاری های خوبی داشتیم و یکسری کارها در امور اکتشاف انجام 
دادیم و بقیه بخش ها نیز درحال انجام است و شاید با ترکمنستان نیز این کار را انجام دهیم. ما باید با 
سایر همسایگان نیز این گونه تعامل داشته باشیم. روحانی با اشاره به برخی منافع و میادین مشترک 
با همسایگان گفت: در مکان هایی مانند غرب کارون یا پارس جنوبی که ما منابع مشترک داریم باید 
فعالیت هایمان آن جا بیشتر باشد. وی تصریح کرد: نکته دیگر صنایع پایین دستی نفت است که 
مهمترین آنها پتروشیمی هاست. این برای ما مهم است که گاز را صادر یا آن را تبدیل به محصول 
کنیم. اگر پتروشیمی ها نیز فعال شود، اشتغال خوبی ایجاد خواهد شد. رئیس جمهوری افزود: ما 
به عنوان دولت به صراحت اعلام می کنیم طرح هایی که امروز وزارت نفت اعلام می کند، از آنها به طور 

کامل پشتیبانی خواهیم کرد. ما از هر صنعتی که خوداتکا باشد، وظیفه داریم که حمایت کنیم. 

سخنگوی دولت با اشاره به سخنان رئیس جمهوری 
آمریکا برای خروج از برجام گفت: ما برای هر اتفاقی 
آماده هســتیم و از پیــش بــرای آن برنامه ریزی و 
پیش بینی بودجه می کنیــم. »محمدباقر نوبخت« 
در جلسه ستاد راهبری و مدیریت اقتصاد مقاومتی 
استان اصفهان گفت: هدف مشترک دولت و مجلس 
شورای اسلامی در برنامه ششم کشور، رشد اقتصادی 
اســت که باید برای رســیدن به این هدف شرایط 
سرمایه گذاری فراهم شود تا آثار آن را در تولید ملی 
و اشتغال مشــاهده کنیم. معاون رئیس جمهوری 

خاطرنشــان کرد: در  سال گذشته و امســال از دو 
مسیر، سرمایه گذاری ترسیم شده که یکی از طریق 
اســتفاده از امکانات غیردولتی و دیگری اســتفاده 
از اعتبارات دولتی اســت. نوبخت افــزود: در بخش 
استفاده از امکانات غیردولتی، بانک ها باید وارد عمل 
شوند و سرمایه لازم را در اختیار واحدهای تولیدی 
و صنعتی نیازمند به ســرمایه در گردش قرار دهند 
که این کار در  ســال گذشته در قالب تسهیلات رفع 
موانع تولید صورت گرفت. وی تصریح کرد: بانک ها 
در  ســال گذشــته ۱۸ هزار و 500 میلیــارد تومان 

تسهیلات به بیش از 2۶ هزار واحد صنعتی و تولیدی 
کوچک و متوسط از مجموع ۸0 هزار واحد پرداخت 
کردند. رئیس ســازمان برنامه و بودجه افزود: مسیر 
دوم برای سرمایه گذاری، استفاده از اعتبارات دولتی 
اســت که خزانه باید وارد عمل شود و به این منظور، 
 سال گذشته ۴2 هزار و 500 میلیارد تومان از ردیف 
تملک دارایی های سرمایه ای برای طرح ها اختصاص 
یافت. وی یادآوری کرد: پیش بینی ما در سال جاری 
برای ارتقا و اتمام طرح های عمرانی با مشارکت بخش 

خصوصی، ۱2۶ هزار میلیارد تومان است. 

معاون اول رئیس جمهوری: برای هر اقدام آمریکا آمادگی داریم
معاون اول رئیس جمهوری نیز با بیان این که آمریکا هر 
اقدامی که نســبت به برجام انجام بدهد، ما برای اداره 
کشور در هر شرایطی آماده هستیم و برنامه داریم، گفت: 
این یک شعار نیست بلکه برنامه ای دقیق تنظیم شده 
اســت، اما برای آمریکایی ها در صورت خروج از برجام 
روسیاهی در تاریخ به ثبت خواهد رسید. جهانگیری با 
اشاره به این که برجام نشان دهنده قدرت و دیپلماسی 
ایران بــود، تصریح کرد: امروز آمریــکا می گوید که در 
جریان برجام سر ما کلاه رفته است. اگر ضریب هوشی 
آمریکایی ها پایین بوده و سر آنها کلاه رفته، اروپایی ها نیز که در مذاکرات حضور داشتند، 
آژانس بین المللی انرژی اتمی و سازمان ملل متحد نیز در همان طرف میز در کنار آمریکا 
بودند. معاون اول رئیس جمهوری افزود: نشان داده ایم که به توافقات و تعهدات خود پایبند 
بوده ایم. کشوری که این گونه رفتاری از خود نشان می دهد، چگونه می تواند مدعی باشد 
که می خواهد برای حل مشکلات دنیا برنامه ارایه دهد. کسانی که پس از این بخواهند با 
چنین کشوری وارد مذاکره شوند باید خیلی ساده  لوح باشند. معاون اول رئیس جمهوری 
ادامه داد: دولت جهت گیری های توســعه کشــور را در مســیر صحیح خود قرار داد و 
شاخص های اصلی اقتصاد تا این لحظه هیچ کدام نگران کننده نیست و در  سال ۹۶ رشد 
اقتصادی ۴.5 درصد و تورم تک رقمی بود. وی با اشــاره به این که در ســال های اخیر در 
بخش های مختلف اقتصادی کارهای بزرگ و کم ســابقه در تاریخ کشور به انجام رسیده 
است، افزود: چند فاز پارس جنوبی در همین مدت تکمیل شد. معاون اول رئیس جمهوری 
با بیان این که عده ای تلاش می کنند شرایط کشور را بحرانی و نگران کننده ترسیم کنند، 
گفت: امروز دشمنان نظام جمهوری اســلامی در خارج از کشور به همراه عوامل داخلی 
خود که در طول ۴0 سال به دنبال براندازی نظام بوده اند، با جریان مخالف دولت هماهنگ 
شده اند و تلاش می کنند شرایط کشور را به گونه ای ترســیم کنند که به مردم القا شود 
کشور دولت ندارد و حس بی دولتی در جامعه تقویت شود. اسحاق جهانگیری دیروز در 
یازدهمین کنفرانس دوسالانه اقتصاد کشاورزی ایران که در استان البرز برگزار شد، اظهار 
کرد: دشمنان ملت ایران می دانند زمانی می توان زیر پای یک کشور و یک ملت را خالی 
کرد که مردم احساس کنند دولت ندارند و نســبت به مشکلات کشور تصمیم گیری و 
برنامه ریزی نمی شــود. معاون اول رئیس جمهوری با اشاره به این که امروز کشور بیش از 
آن که با مشکلات روبه رو باشد با بزرگنمایی مشکلات روبه رو است،  تصریح کرد: بزرگنمایی 
مشکلات در ایران به دستور کار کسانی تبدیل شده که می خواهند در این دوره خاص به 
ایران لطمه بزنند و این افراد کسانی هستند که از حاکمیت قانون و اقتدار دولت نگرانند و 

به دنبال تقویت حس بی دولتی در جامعه هستند. 

چندی پیش حجت الاسلام والمسلمین قرائتی از 
رهبر معظم انقلاب اسلامی درخواست می کند که در 
یکی از جلســات درس خارج فقه ایشان حضور یابد 
تا درباره  ضرورت توجه به تفسیر قرآن در حوزه های 
علمیه و مهجوریــت قرآن در جامعه و کشــورمان 
برای طلاب حاضر در درس معظم له سخنرانی کند. 
این پیشنهاد مورد استقبال رهبر معظم انقلاب قرار 
می گیرد و موجب می شود که حجت الاسلام قرائتی 
در ابتدای جلســه  درس خارج فقه حضرت آیت الله 
خامنه ای در روز سه شنبه ۱3۹7/۱/2۸ به سخنرانی 

بپردازد.
پایگاه اطلاع رسانی KHAMENEI.IR در آستانه 
ورود به ماه مبارک رمضان - ماه بهار قرآن- گزیده ای 
از بیانات رهبر معظم انقلاب در ابتدای این جلسه و 
همچنین سخنان حجت الاسلام والمسلمین قرائتی 

را منتشر می کند.
بیانــات رهبر معظــم انقلاب پس از ســخنان 

حجت الاسلام قرائتی به این شرح است: 
بسم الله  الرّحمن الرّحیم

بیانات جناب آقای قرائتی کاملاً متین و بجا و پرُمغز 
و برای همه  ما لازم بود. آنچه ایشان در اهمّیّت درس 
قرآن و تدبرّ در قرآن بیــان کردند، جزو حرف های 
لازم و ضروریِ امروزِ جامعه  ما اســت. این البتّه یک 
درد قدیمی است؛ زمان طلبگی ماها –سال ها پیش- 
همین را کم وبیش انسان احســاس می کرد؛ البتّه 
آن وقت یک آدم باهمّتی مثل آقای قرائتی نداشتیم. 
... خب، بحمدالله امروز تــا حدودی درس های قرآن 
وجود دارد؛ ایشــان هم انصافاً بــا جدّیتّ دنبال این 
قضیّه هستند؛ مثل مسئله  نماز یا مثل مسئله  زکات 

که ایشــان دنبال کردند و موفّق شدند؛ ان شاءالله در 
قضیّه  تفســیر قرآن هم با تلاشی که ایشان دارند، با 
جدّوجهدی که دارند، با ابتکاری که در ایشان هست 
و با موهبت هایی که خدای متعال به آقای قرائتی داده 
-که بعضی از اینها جزو مواهب خاص است- موفّق 
باشــند. امروز اســتفاده کردیم و خیلی ممنونیم؛ 
دوستان تلاش کنید که روی این مسأله فکر کنید 

و ان شاءالله تصمیم بگیرید و عمل بکنید.
در بخشی از متن سخنان حجت الاسلام قرائتی در 

ابتدای این جلسه آمده است: 
عید بود، زیــارت آقا رفتیم، گفتگوهایی شــد و 
از ایشــان تقاضا کردیم که این عرایــض بنده اگر 
خوب بــود، برای شــما )طلّاب( هم گفته بشــود؛ 
حرف زیاد اســت ولــی حالا ببینیم بلکــه بتوانیم 
بین پانــزده تا بیســت دقیقــه تمامــش کنیم.

بــرای عید نــوروز، همه  مملکت تقریباً بســیج 
می شوند؛ از مرغ و گوشت و پرتقال و سیب و راهداری 
و اورژانس و هلال احمر و ...، همه بسیج می شوند که 
عید می آید، یکی دو ماه مشغولند. ماه رمضان می آید؛ 
»قد اقبل  الیکم شهر الله«. ما برای قرآن چقدر آمادگی 
داریم؟ من برای این که )از مطلب( پرَت نشوم، از روی 
متن می خوانم؛ بسم الله الرّحمن الرّحیم. خب، اوصاف 
قرآن خیلی است؛ از وقتم یک دقیقه اش مال اوصاف 
قرآن باشــد: معلمّش خدا اســت، علَّم القرآن؛)۱( 
واســطه، جبرئیل، شــدید القوی؛ٰ)2( محلّ فرود، 
قلبک؛ ذکرٌ للعالمین ؛)3( اناّ له لحافظون؛)۴( غیرذی 

عوج؛)5( فأتوا بسورة؛ٍ)۶( الی آخر؛ این معرّفی قرآن.
یک سِری گیروگورها هم شاید به  خاطر این باشد 
که قرآن برای ما کتاب اصلی نیست. خدا به پیغمبر 
می گوید اگر می خواهی ســخنرانی کنی، باید روی 

قرآن صحبت کنی؛ آیه اش هم این است: لتبیّن للنّاس 
ما نزّل ؛)20( یعنی تبیّن ما نزّل. بله، شــعر و خواب و 
تحلیل سیاسی هم هست امّا اگر آنها هم بند به قرآن 
باشــد ارزش دارد. یک وقت امام فرمود: حفظ نظام از 
اوجب واجبات اســت، حتّی از نماز واجب تر اســت! 
من جا خوردم. بعد دیدم قرآن اشــاره دارد به این که 
حفظ نظام از نماز واجب تر است، چون عدّه ای که پای 
خطبه های نماز جمعه پا شدند، رفتند سراغ خرید، 
قرآن می گوید اینها بی ادبنــد؛ و اذا رأوَا تجارةً او لهواً 
انفضّوا الیها،)2۱( در ادامه می گوید »و ترکوکَ «، اینها 
پیغمبر را تنها گذاشتند، نمی گوید »ترکوها«، باید 
بگوید »ترک الصّلاة« یا »ترک الخطبه«؛ یعنی بدتر 
از رهاکردن خطبه و بدتر از رهاکردن نماز، رهاکردن 
رهبر آسمانی اســت، ذا می گوید »ترکوکَ«؛ به  هر 
حال. رفتم یک مســجدی، دیدم »مرگ بر آمریکا« 
نمی گویند؛ گفتم این جا نمی گویند؟ گفتند نه، این جا 
مسجد مقدّسین است. عالمش عالم وارسته ای بود؛ 
گفتم من می خواهم صحبت کنم نیم دقیقه؛ گفت: 
بگو؛ گفتم: قرآن چهار صفت گفته، در مســجدِ شما 
دو تا هست؛ قرآن می گوید: »اشدّاء علی الکفّار، رحماء 
بینهم،)22( بعد )هم( »تراهم رکّعاً سجّدا«؛)23( )در 
مسجد( شما »رکّعاً« هست، »سجّداً« هست، »اشدّاء 
علی الکفّار« در مسجدتان نیست، »رحماء بینهم« 
نیست؛ چرا نیست؟ فکر می کنید مقدّسید! آقا گفت: 
درست است. دیگر از آن جا شعار را گفتند. یعنی اگر 
هم خواستیم مردم را به انقلاب هم دعوت کنیم، اگر 
از راه قرآن وارد شویم می پذیرند، اگر همین طور فقط 
صحبت کنیم، می گویند »خب این نظر ایشان است، 

ما این نظر را قبول نداریم«. 

رهبر معظم انقلاب در یکی از جلسات درس خارج فقه بیان کردند: 
 اهمیت درس قرآن و تدبّر در آن جزو حرف های لازم است


